
Hvordan man skaber et godt Akvarium.      Af  Jan  Lyngdorf 
 

Et godt akvarium skulle jo først og fremmest være et, hvor fisk og planter trives, vokser og lever længe.  

Ser man på de store mængder af fisk og planter, der sælges inden for vores hobby i dag, indser man hurtigt,  

at de gode akvarier er i mindretal.  
 

Når alt, hvad der sælges skal fordeles på de akvarier, der er i brug. Så må gennemsnitsalderen for fisk og planter 

ligge på nogle få måneder og ikke på flere år, som den burde. 

Dette hænger utvivlsomt sammen med, at akvarieholderen har et utilstrækkeligt kendskab til fiskenes og 

planternes forskellige livs krav. 
 

Det er ikke svært at holde et Akvarium !  Selv med beskeden indsats kan man skabe et smukt og sundt 

akvarium; - men det kræver absolut, at man har en "lille" smule kendskab til livs kravene. 
 

Altså, - har man pludselig fået lyst til en ny art fisk i sit akvarium, så bør man først gå hen på biblioteket  

og læse lidt om den i forskellige akvarie bøger, eller bruge sin computer og man kommer måske i snak med 

venner og bekendte blandt akvaristerne, der har prøvet at holde netop denne art. 
 

Hvor stor bliver fisken ? - det er noget af det første man bør undersøge. 

Der sælges tusindvis af fisk, der som voksende kan række til en middag for to. Praktisk taget alle akvariefisk i 

forretningerne er unger, der endnu ikke er fuldt udvokset. Men det bliver de hos dig ved omhyggelig pleje. 

 

Har jeg plads?  
Kan de trives med 

de fisk jeg har i 

forvejen?  

Hvilke krav stiller 

de til varme og 

vandtype ?     

Er de "sarte" ? 

Hvad skal de have 

at spise ?     Nogle 

kræver 

grønttilskud, 

andre spiser kun  

levende foder. 

Er det en art, der 

som følge af 

menneskenes, 

altså på grund af 

vores grådighed,  

at den er ved at 

være udryddet    

      Det første akvarium, jeg skabte til min søn i 1980.          Foto af:  Peter Andersen          ude i naturen ?     

                                                                                                                                                   

Kan de gå sammen med hinanden ?  - Mange fisk bliver territoriale og aggressive som voksne og 

fordriver alle artsfæller i nærheden. 
 

Ekspedienten i akvarieforretningen er måske flink nok og vil gerne fortælle dig, hvordan den eller den fisk skal 

holdes; men der er bare alt for lidt tid til, at få det hele fortalt, når de næste kunder allerede står og trommer med 

pengene på disken, som den næste i køen. 

I værste fald går man hjem i den tro, at når bare temperaturen hæves et par grader, ja, så er alt i orden for de nye 

fisk. 



I virkeligheden sker der desværre oftest det, at bare efter et par dage hænger de nye fisk i akvariets bagerste 

hjørne, med sønderbidte finner og indfalden bug, fordi de andre beboer er en bande hårde negle i forhold til de ny 

ankommende. 
 

Man kan næsten sige, at de samme ting desværre også gør sig gældende for vores ”akvarie” planter.  

Det er sørgeligt, men desværre rigtigt, at omkring 80 % af de planter, der udbydes til salg i butikkerne.  

Ja, de kan faktisk slet ikke leve under vand.  
 

Ud fra mine 25 års erfaringer, er der faktisk kun Vallisneria arterne, der er en decideret vandplante, næsten alle 

andre, der udbydes til salg i butikkerne er sumpplanter, der ville have meget bedre af, at komme op på land, op i 

en urtepotte og så sat i en vindueskarm, det være sig f.eks. Vandpalme, Slangeskindsplante, Vandkaktus o m a.  

Og det værste er faktisk, at hvis man gået til en rigtig blomsterhandler, så kunne man have fået et større og 

flottere eksemplar meget billigere.   

Mange andre af vores såkaldte akvarieplanter f.eks Amazone sværdplanterne, Cryptocoryne arter, Hygrophila 

arter, Anubias arter og Ludwigia. Samt, mange mange flere arter ville være meget flottere i et smukt terrarium 

kun med planter.   

Folk vil desværre bedrages, - og de bliver det !   

 

Lyder det besværligt alt sammen ?  -  Det er det nu altså ikke, og da slet ikke, hvis vi bare lige gider læse 

en lille smule, eller turde spørge om tingene, før vi anskaffer dem. 

For så er det vores egen naivitet der er skyld i, at vi får prakket noget på, som ikke er egnet til vores akvarier. 

Det skulle jo helst være sådan, at alt besværet og arbejdet samt pengene, der er blevet brugt, skal kunne sættes i 

forhold til den store glæde og tilfredshed man får, ved at se på sit akvarium, når harmonien og sundheden stråler 

ud af det, som jeg kalder,  "Det levende maleri"  ikk' ?     

 

 

 
 

           Et med enkelte midler flot skabt  artsakvarium, der vandt Danmarks Mesterskabet  i 2000.    

                                                                                          

                     Foto af:  Mie Neel. 

                          

 

 

Mange hilsner fra          Jan  Lyngdorf. 


